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     Mnozí z vás pokládají jaro za nejkrásnější část roku a máte pravdu. Jarní období je 

nezvratně spojeno s probouzející se přírodou, sněženkami, zlatým deštěm a kočičkami, 

rašícími pupeny, slunečním svitem a mnoha zvuky, které se okolo nás ve stále větší míře 

ozývají. Ať už to jsou ranní pokřiky ptáků, zurčení potoků plných vody z tajícího sněhu, 

jarního vánku v probouzejících se korunách stromů nebo 

bzučení včel. Každý z nás vnímá jaro po svém. Někdo zvuky, 

novým životem, pučící přírodou, jiný láskou… 

   Země se probouzí k životu a láká, abychom se k ní 

připojili. Využijte toho, i když jaro na sebe ještě nechá třeba 

pár dní nebo týdnů čekat. Na konci března je sluníčko 

zkrátka ještě trochu zubaté aneb – jak se říká – ještě samo 

trochu drkotá zuby. 

   Existují důkazy, že jarní rovnodennost slavili už Keltové, 

Germání, Máyové, Řekové nebo Římané. Ještě ve druhém 

až třetím tisíciletí před naším letopočtem byla jarní 

rovnodennost považována za začátek roku. Její význam je 

ale v dnešní době o dost menší, ačkoliv se z ní stále odvozuje 

datum Velikonoc.  

   Rituál vítání jara je spojen s vynášením smrti, což je západoslovanský lidový zvyk 

pocházející ještě z předkřesťanské éry. Hlavním symbolem je vynášení slaměné figury 

(Morany), kterou lidé hodí do vody, aby vynesli smrt z vesnice. Pověra navíc říká, že jen 

během jarní rovnodennosti je možné postavit syrové vejce na špičku. Důležitým 

rituálem byla obřadní jarní očista při níž se lidé šlehali zelenými ratolestmi a polévali 

pramenitou živou vodou, vykrápění polí coby ochrana klíčících semen, která zajišťovala 

budoucí úrodu a také otvírání studánek. Důležitou roli při jarních svátcích hrály 

obřadní potraviny: sváteční pečivo z nejlepší mouky, vejce, tvaroh, máslo med, vše 

doplněno jarními bylinkami jako posly prvních nových jarních sil. 

   Jásej má duše, zas jaro tu je! 

 



      TŘÍKRÁLOVÉ  KOKOŘÍNSKO 
 

  Z Campu Na Mýtince zazněly tam-

tamy… prý kamarádi přijeďte, Country 

saloon pořádá tradiční novoroční 

vejšlap. A tak jsem vyrazil. Za dveřmi 

saloonu bylo útulno a veselo a decentní 

večerní slezina byla super. Časně ráno už 

ovšem vyrážíme ke Kokořínskému dolu. 

U Ráje čekají další kamarádi a společně 

stoupáme na Olešenský hřeben. Obloha 

přestává plakat, což je fajn, ale kameny a 

skály kloužou až hanba. Camp i okolí Bílých 

skal nemilosrdně zasáhla větrná smršť, 

všude je spousta polomů. Tradičně opečeme 

nějakou tu uzeninu a poklidný a krásný 

vejšlap končíme v pohostinné náruči 

Rájecké osvěžovny. Následuje dlouhá noc 

opět v country clubu Na Mýtince. Velký 

dík malíři a všeumělovi Jenckovi za pozvání. 

Byl to krásný víkend! 

 

                                         JIŘČA 



        VÁŽENÍ, VŠICHNI, KDO ČTETE…. 

 

   Dovoluji si napsat něco k záležitosti tábořišť v Roverkách, svůj pohled krajinářského 

architekta, milovníka a obdivovatele přírody i lidského umu a tvořivosti. Měla jsem 

možnost navštívit tento romantický kokořínský skalnatý kraj, projít se stezkami 

značenými i neznačenými, přespat pod převisy. Měla jsem i možnost shlédnout dva díly 

pořadu Nedej se! A užasla jsem nad jednostranným líčením stavu kraje, který jsem 

prohledala za pomoci všech svých smyslů i dobrých přátel. Nechápu, že může někdo 

tvůrce kempu Mamuťák nazvat  kazisvětem… a také tvůrce kempů Mrtvý dítě, Jezevec, 

Brloh… Ty a pár dalších jsem viděla na vlastní oči a co mi v mysli zůstalo je především 

dojem, že se tady v těch místech potkali příroda a lidé v jakémsi pokusu o souhru, jako 

kdysi lidé pravěcí, hledající úkryt v jeskyních a pod skalními převisy. 

   Jsem od mládí tulák. Mám ráda divočinu a umetené cesty mezi stánky s občerstvením 

rychle opouštím, pohybuji se přírodou v každé roční době, v každém počasí, ve dne i 

v noci. Nejlépe bez stanu, jen nalehko. Pohostinné vybavení navštívených převisů mne 

překvapilo, uhrabaný písek, uložené nářadí, zelená větvička v ohništi… Podle těchto 

znaků jsou to místa, která mí někdo velmi rád, stará se o ně, chrání si je. Tramping 

býval naší světovou raritou – i když v dnešní době je to již dohasínající uhlík hrstky lidí, 

kteří tuto formu života vyznávají a praktikují. Paměť i zkušenost mi říká, že taková 

místa si vybudují lidé, kteří potřebují vyčistit hlavu od náporu civilizačních 

vymožeností, stát se na chvíli jednoduchou součástí přírody ve společnosti podobně 

naladěných přátel. 

   Ne každý je samotář, lidé jsou přece smečková zvířata, potřebují 

spolu sdílet radost i pohodu. Tu pod převisy skal mimo turistické 

stezky nacházejí a s nimi všechnu tu romantiku, o které si zpívají a 

kterou chtějí aspoň trochu zažívat mimo svět blikajících světel, 

agresívních reklam, neúprosného hluku, dorážejících gejzírů 

zbytečných informací. 

   Smůla je, že ta úžasná útočiště se nacházejí v oblastech, které vzal 

stát pod svou ochranu, ohradil je paragrafy s mnoha zákazy a 

nařízeními. Chápu, že ochrana přírody, jak je u nás koncipována, 

je konzervativní ochranou především proti lidem, kterým je 



příroda jako taková jen zdrojem příjmů, případně hezkou pomíjivou kulisou pro jiné 

atraktivní činnosti. Jsme v tomto ohledu národem velmi nekulturním, výsledky našeho 

pobytu v krajině vidíme, kam se vrtneme. 

   Pobytové stopy pod převisy Roverek jsou proti tomu korkovou zátkou v myší díře, 

něčím drobným, z mého hlediska krajináře nerušivým. Ochranář chrání a snaží se 

konzervovat stav… Ale člověk v přírodě žije tisíce let, kdysi opravdu žil s přírodou 

v souladu, protože mu nic jiného nezbývalo, respekt a životní svázanost byla jejich 

hlavní spojnicí. To už jsme dávno zapoměli. Ale trampové tak úplně ne – táhne je to do 

skrytých míst, často velmi romantických až tajemných, chtějí tudy nejen projít, ale i 

pobýt, stát se jejich součástí aspoň na chvíli. Je to 

věčná touha tuláků, procházet krajem a hledat 

místa, kde hlavu složit a případně si je trochu 

„ochočit“. Nevidím na tom nic špatného. 

   Je pravda, že všechno má mít svoji míru a 

všeho moc škodí. Co je málo a co moc, o tom je 

třeba vést diskusi, nikoliv stát na direktivním 

stupínku a autoritativně rozkazovat. Zákony 

tvoří lidé, nemohou tedy být dokonalé a 

postihnout celou barevnou mozaiku života – 

naštěstí. Myslím, že pan Brezina v mnohém nemá 

pravdu, tu svoji až příliš často opírá o sbírku 

paragrafů, která se nazývá Zákonem o ochraně 

přírody a krajiny, Zákonem o lesích, o vodě atd. 

Ale život si nese také vlastní zákony a v tomto 

ohledu mi nepřijde, že by stavitelé kempů ve 

skalách nějak výrazně narušovali přírodní 

zákony – nikde jsem neviděla pozůstatky lesního 

požáru, žádné rozházené odpadky… Všude 

snaha o nějaký řád, dýchala tu láska k místu, 

často až kultovní. Zpívání v nočním tichu? Záře ohně. Povídání a smích o víkendu? Naše 

zvěř si musela zvyknout na mnohem horší projevy lidské přítomnosti v krajině – do 

daleka se nesoucí neustálý, i v noci nepolevující hukot dálnic, rachot ohňostrojů všech 

možných oslav, zářící města narušující přirozenou tmu, reflektory nočních 

automobilistů…. Další a další činnosti známe všichni. A najednou vadí zpívání v záři 

ohně, které je slyšet na pár metrů… Oheň na písku pod převisem – bezpečnější místo 

těžko pohledat, snad uprostřed řeky na kameni. Nechápu to. 

   Ještě něco k estetice trampských útulků: neviděla jsem zdaleka všechny, ale ty, co jsem 

mohla prozkoumat, bych klidně ukazovala studentům jako příklad souladu tvořivé 

činnosti člověka a charakteru místa. Nadchl mne panem Brezinou tolik kritizovaný 

Mamuťák – navždy mi zůstane v paměti jako místo, které působí jako stará svatyně – 

tak by mohl vypadat pohanský areál dávných obyvatel skalního města. Myslím, že je 

velkým hříchem tak citlivě a zajímavě vybudované místo zničit, žádná srnka ani jezevec 

to neocení, je jim to jedno, mají jiná místa k životu, ale zmizí neopakovatelná ukázka 

vyjádření úcty a lásky k přírodnímu místu způsobem až mystickým. Máme pořady, co 



nám ukazují památná místa naší země, 

náboženské stavby v odlehlých místech, kde 

převládá příroda… Představují je k obdivu a 

uznání. 

   Kemp Mamuťák a třeba i jednoduché Mrtvé 

dítě nebo přítulný Brloh jsou označeny za díla 

kazisvětů, opovržení hodná, nevkusná, hanobící. 

Jaká kritéria jsou vlastně používána pro taková 

hodnocení? Především vždy subjektivní – 

ostatně tady objektivita ani není možná. 

Každému se líbí něco jiného, kdo je rozsoudí? 

   Jsem krajinný architekt, 30 let vykonávám 

tuto práci, celý život se pohybuji krajino a 

vnímám ji v celém kontextu přírodních daností i 

lidského osídlení. Krajina je pro lidi, jakož i pro 

ostatní zvířata – těm jsme nadiktovali kam 

mohou a nemohou, vnutili jsme jim hluk, světlo, znečistěnou vodu, kontaminovanou 

půdu… Stejně vnucujeme sobě navzájem kam můžeme a nemůžeme, co tam můžeme a 

nemůžeme… Těžká pozice pro lidi, kteří chtějí v přírodě žít chvíli přirozeně, bez hluku 

oficiálních kempů, jejich světel, aut, chatek a špinavých sociálek. 

   Vzorem by nám mohly být severské země, kde je zakotveno nezpochybnitelné právo 

člověka na přírodu, na volný pobyt i pohyb. Máme se co učit. Myslím, že by je umně 

zbudovaný a s láskou udržovaný kemp pod skálou neurazil… Jistě by si jich nenastavěli 

stovky, jistě by udrželi svůj vkus a vyjímečný cit pro harmonii přírodního prostředí. Na 

závěr bych chtěla nabádat konstruktivní diskusi, oproštěné od emocí a se snahou poctivě 

probrat pro i proti v záležitostech skalních příbytků. Rozhodně je třeba nastavit nějaká 

pravidla pro počet a také vzhled těchto míst, ale postavit věc systémem „buď – anebo“ 

poukazuje na neschopnost naslouchat lidem s jiným názorem, na neoprávněnou 

nadřazenost (ani služba zákonu nedává právo na nadřazené jednání) a nedostatek 

nadhledu. 

   Nátlakový způsob komunikace pana 

Breziny mi připadá nepřijatelný, 

populistický a jednostranný, v podstatě 

společensky škodlivý. Zkusme zahájit 

diskusi o věci v širším pojetí. Cožpak 

kaplička, postavená na vrcholu skály 

v chráněném území, je také objektem 

ke zbourání, aby měly ještěrky víc 

místa a nebyly rušeny modlitbami 

věřících a plamínky svíček? 

   Jednoduché je ničit ve jménu nějaké 

myšlenky – to už u nás předvedli Husité – ale je takový přístup hodný demokratické 

společnosti 21. století? Každý můžeme jít volit svého presidenta, ale do ničeho dalšího 

mluvit nesmíme? Já jako krajinář můžu dát za sebe stanovisko např. ke kempům 



v Roverkách, váží to něco? Co třeba více stanovisek od více povolaných, prostě pořádná 

meziodborová diskuse? Ty ale u nás moc v módě nejsou. 

   Škoda, lidé by třeba mysleli svobodněji a dávali si více pozor na manipulaci. 

 

            Převzato od ing. IVA ŠKROVOVÁ – Autorizovaný krajinný architekt ČKA 

 

                                         Larus: Overtrampismus - Ekolist.cz 

 

 

 

                  NOVOROČNÍ JEEPY 

   Aparát kamaráda Malého Šneka vám 

nabízí záznam z tradičního každoročního 

setkání Jeepů na Kampě a spanilé jízdy 

Prahou. Díky za ochotu… 

++++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++ 

 

 

     Novoroční jízda Jeepů KAMPA 6.1.2024 -- New Year’s Joy Ride Jeepů PRAGUE 6.1.2024 

(youtube.com) 

https://ekolist.cz/cz/publicistika/nazory-a-komentare/larus-overtrampismus
https://www.youtube.com/watch?v=f65-LMacbLw
https://www.youtube.com/watch?v=f65-LMacbLw


             RAMPUŠÁK  2024 

 

   Když dosáhne měsíc sněhu své 

poloviny, vztahuje se k tomuto období 

vždy zimní táboření v kaňonu řeky 

Oslavky. Letos již po sedmadvacáté a to 

na levém břehu na campu Orlák, sejít se 

s kamarády, popřát si suchou stezku a 

modrou oblohu, potoulat se po okolí a 

zazpívat si. Konečně uhodily i ty pořádné 

zimní mrazy a tak si pěkně a vesele 

zarampušily více než tři desítky tučňáků 

od Brna po Tanvald, či od Ostravy po 

Jihlavu. Ještě, že jsme měli s sebou Fridex a 

jiné tekuté deky. Nebyly k dispozici ani 

boudy, sruby či jiné chajdy a díky 

organizátorům to bylo moc fajn… 

 

                          Jiřča 

 

 



    KDYŽ SEVER VÁLČIL SJIHEM 

 

   Myslím, že opětně nastala ta chvíle, kdy se opět 

společně vydáme dočaď zahalených dýmem ze 

spáleného střelného prachu a s blížícím se jarem si 

připomeneme, že se po zimě rozvíjely další boje 

mezi modrými a šedými vojáky. Čas letí jako 

splašený a kalendář nám ukazuje, že už je to 

kulatých 160 let, kdy jsme obě armády zaklesnuté 

do sebe na chvíli opustili. Připomeňme si tedy opět 

věci, na které by vojáci nejraději zapomněli a přitom dobře věděli, že na ně 

nezapomenou nikdy, Když se dnes podíváte na fotky ze starých bojišť 

občanské války, co vidíte? Jen zelený plac a pikniková tábořiště na místech, 

kde byla prolita krev desetitisíců lidí. A kvůli čemu? Emancipaci? Rozbití 

jižanských bavlnářských kartelů? Rozdílným postojům? Po celé té dlouhé 

době už je to stejně jedno. Vojákům nikdo život nevrátí. Heroická slova jsou 

na hovno. Stejně…. 

   Na jaře ve čtvrtém roce války už Lee dělá všechno proto, aby 

jeho hladovějící vojáci vůbec přežili a byli bojeschopní. Velkou 

posilou se mu stává John Morgan, který uprchl ze zajetí 

z vězení v Ohiu a vlakem i pěšky se dostal zpět na jih a chce 

pokračovat v boji. Posily sbírá i druhá strana. Na začátku února 

podepsal Lincoln dekret o dalším náboru branců do armády. Na 

tři roky má být odvedeno dalších půl milionu lidí. 5.2. se 

Sherman s 20 000 vojáky přesouvá z Vicksburgu přes Jackson 

do Meridianu. Má v plánu ničit konfederační zásoby a 

železniční spoje. V souladu s tímto plánem se 13.2. vojáci gen. 

Gilmoura a jeho velitele divize gen. 

Seymoura (vetrána od Gaines Milles, 

Mannassasu i Antietamu) vylodují u Jacksonville na Floridě. 

Vláda ve Washingtonu zároveň doufá,že by se v tamních krajích 

mohla obnovit loajalita k vládě před podzimními volbami a 

zároveň zabránit dodávkám válečného materiálu jihu z této 

oblasti. Gilmoute tedy dostal zelenou, ale hned po obsazení 

Jacksonville se oba federální velitelé začali hádat o priority. 

Seymour chtěl dopochodovat až k řece Suwanee a ničit železniční 

mosty, ale jeho nadřízený s tím nesouhlasil a před svým 

odjezdem do Hilton Head mu nařídil orientovat se na operace 

západně od Baldwinu. Bez jeho svolení neměly být uvolňovány 



další zálohy. 

   Snahám Unie v postupu měl zabránit brig. gen Jospeh Finegan, irský přistěhovalec a 

než vstoupil do služeb Konfederace i vojenský veterán předválečné US armády, terý měl 

všem na obranu regionu pouhých 1500 mužů. S tím by dlouho vzdorovat nemohl. Už to, 

že nemohl zabránit vylodění a začátku tažení byl do nebe volající průšvih. Ve snaze 

zabránit této hrozbě urychleně požádal o posily gen. Beauregarda – velícího oblasti Jižní 

Karolíny, Floridy a Georgie. Ten mu obratem odvelel kontingenty gen. Colquitta a plk. 

Harrisona, kteří tak zvedli síly jižanů na  přibližně stejný 

počet jaký měl útočník. 

   Mezitím, aniž by Gilmoura informoval, započal Seymoure 

své tažení. Poslal mu jen a dopis tímto pro něj skončilo. Ten 

pochopitelně zuřil a poslal okamžitě pobočníka s rozkazem 

k ukončení této kampaně. Tato spojka bohužel dorazila 

pozdě, vlastně až po ukončení bojů. Seymoure mezitím 

rozdělil své vojsko na tři brigády, vedené plk. Williamem 

Baronem, Josefem Hawleym a Jamesem Montgomerym. 

Kavalerii dostal na starost plk. Guy Henry. U Ocean Pound 

už se na něj chystalo 5 000 Jižanů, kteří zaujali poměrně 

silnou pozici kryti z jednoho boku Atlantickým oceánem a 

z druhého centrální železnicí u Olustee a přilehlými bažinami.  Rebelové to přesto 

všechno považují za nedostatečné krytí a vyrazí proti nepříteli přímo. Henryho 

kavalerie je tak přinucena bojovat ještě před vlastním opevněním a prudký úder jí 

způsobí těžké ztráty. V reakci na 

tento vývoj nařídil konfederační 

velitel gen. Colquitovi postoupit 

s několika pluky z obou   brigád. 

Jednomu velel plk. Harris, veterán 

od Fredericksburgu, sloužící kdysi 

pod gen. Stonewallem Jacksonem a 

ten poslal své vojáky do přilehlého 

borového lesa, kde začali 

zaměstnávat federální pluky 7. 

Connecticutský, 7. New Hampshir – 

ský a 8. Černošský z Halleyovy 

brigády… a boj se rychle rozrůstal. Rebelové rychle získávali navrch, zvláště poté, když 

došlo ke zmatku v důsledku nesprávného nasazení unijních vojáků. Pod těžkou palbou 

začali Abbotovi federálové ustupovat. Colquitt vystuňoval své úsilí a i když si barevní 

vedli celkem dobře, i je tlak donutil začít se ohlížet po zadních vrátkách. Situaci jim 

navíc zhoršila smrt jejich velícího plk. Charlese Fribleyho. 

   Finegan vycítil příležitost a vrhl do útoku další Harrisovy síly. Jižanské houfy se 

spojily a stupňovaly tlak na východ. V zoufalé snaze zvrátit situaci nasadil Seymoure do 

čela Bartovu brigádu, podpořenou zbytky 47., 48., a 115. pluku, snažíce se Jižany 

zastavit. Bitva se na čas poněkud stabilizovala a obě strany měly stále větší ztráty. 

Konfederátům navíc začala docházet munice, což zvolnilo sílu jejich palby. Finegan vrhl 



do bojů zbývající rezervy, sám se jim postavil do čela a řídil bitvu. Další prudký úder už 

seveřané neunesli a dali se na útěk zanechávajíce za sebou množství vojenského 

materiálu, včetně 1 600 pušek a 5 děl. Ústup do připravených obranných pozic jim kryla 

Montgomeryho brigáda, v jejímž rámci bojoval i jeden z prvních oficiálních 

černošských pluků, kterému to vyneslo slávu – 54. Massachutský. Těm se podařilo 

Fineganovy muže zadržet do doby, než byli jejich 

spolubojovníci v bezpečí Barbarovy plantáže. Jim samotným to 

nepřineslo štěstí, což se ukázalo poté když padli do rukou 

rozzuřených Jižanů Seymoure musel ze svých stavů odškrtnout 

203 padlých, 1152 zraněných a 506 nezvěstných, na druhé 

straně měli secesionisté score 93 zabitých, 847 zraněných a 6 

nezvěstných. Ztráty Unie byly navýšeny i tím, že konfederační 

síly po bitvě pobily zraněné a zajaté černé vojáky. 

   Porážka u Olustee ukončila naději lincolnské administrativy 

na sestavení loayální vlády… ale zatímco bitva skončila jako 

její porážka, byla ale svým způsobem úspěšná. Jacksonville zůstalo v rukou Unie a 

Jižané přišli o regionální zdroje. Seveřané potom odtud po zbytek války běžně prováděli 

různé nájezdy, ale velké kampaně už to nebyly… Ani Jižané na vavřínech neusnuli. Jen 

o dva dny později (22.2. 1864) 2 500 Forrestových jezdců vyhnalo 7 000 kavaleristů Sooy 

Smithe – v podstatě tedy v přesile 3:1 - od jižanského opevnění u Okolony. Když chtějí 

28.2. něco podobného předvést gen. Hugh Judson Kilpatrick a plk Ulric Dahlgren, 

neuspějí. Vedli kavalerii o síle 3 500 mužů na odvážnou výpravu přímo do Richmondu, 

kde měli v plánu osvobodit 15 000 federalistů z jižanského zajetí, případně (podle 

tajných dokumentů nalezených u padlých důstojníků mise) také zabít Jeffersona Davise 

a členy jeho kabinetu. Jejich plány ale 

byly prozrazeny a tak byli zahnáni 

soustředěnou palbou obránců a jižanskou 

kavalerií Wadeho Hamptona, vedenou 

por. Jamesem Pollardem. Sám plk. 

Dahlgren byl přitom zabit. 

   A propó – seveřanští zajatci: jen den 

předtím dorazili první z nich do nově 

zbudovaného zajateckého tábora 

Konfederace Andersonville v Georgii, 

jehož název zněl Camp Sumter.Původně 

byl tábor určen pro 8 000 vězňů, ale již za 

pouhých sedm měsíců se do něho muselo 

vtěsnat neuvěřitelných 32 000 . A tak tu v podstatě také tak trochu z Grantovy 

tvrdošíjnosti nevyměňovat zajatce tito žili v otřesných podmínkách. Kvůli nejrůznějším 

nemocem, nedostatečné hygieně, podvýživě a neustálému strádání zemřelo na 13 000 

lidí. 

   A máme tu první jarní měsíc, svým způsobem také zlomový, protože v samém jeho 

počátku je Grant jmenován vrchním velitelem celé federální armády. Jeho vojáci jsou 

na tom po přestálé zimě přece jen líp, než vzbouřenci, což můžeme soudit i podle 



zachyceného dopisu, v němž Edward Sowers od 48. Severokarolínského píše své ženě 

Nancy: 

    „Drahá ženo. Díky Božímu požehnání ti můžu psát pár řádků, abych ti dal najevo, že se 

teď necítím dobře. A doufám, až se ti těchto pár řádků dostane do rukou, se tobě a dětem 

daří dobře. Drahá ženo, první den v měsíci jsem musel pochodovat bosý, ztratil  jsem kůži 

z nohou, zmrazil jsem je  a slezly mi i nehty na nohách a nejvíce mne bolí k smrti. Takové 

nohy, jaké jsem dostal já, jste 

nikdy neviděli…“ 

   12.3. zahajuje Banks kampaň 

na Red Riveru v Texasu. Na 

příkaz gen. Hallecka má vést 

ofenzívu proti proudu za 

podpory Potterova loďstva s 13 

obrněnými loděmi, 7 dělovými 

čluny a řadou dalších podpůrných plavidel a Shermannových jednotek. 14.3. 1864 se u 

Simsportu vyloďuje tři divize A.J. Smitha. Yankeyové postupují na pevnost Fort De 

Russy a po nerovném boji se jí zmocňují. Walkerovi konfederační obránci byli nuceni 

ustoupit do Alexandrie v Louisianě. Vojska rebelů se pod velením gen. Richarda 

Taylora soustřeďují u Sabine a Shreveportu.  Ale i tam do konce měsíce dorazí 

Banksovy jednotky o síle 26 000 

mužů. 

   6.3. 1863 proběhla v Severní 

Karolíně bitva u Averasbourgu. 

Shermanovy jednotky jsou opět na 

postupu a tlačí před sebou zbývající 

Jižany v oblasti. Vzbouřenci gen. 

Hardeeho se sice nedaleko 

Averesbourgu opět opevňují, ale jsou 

napadeny Slocumovým sborem a 

zahnáni na další ústup. Tato bitva je 

vlastně také součástí karolínské 

kampaně a předehrou vrcholné bitvy 

u Bentonville. Po celý březen rovněž Forrestova kavalerie operuje v Tennessee a 

Kentucky. Přepadává města, malé jednotky nepřítele a ničí jeho 

zásoby. V bitvě o Paducah (Fort Anderson) vedl Forrest skvělý jízdní 

útok a po prohrané bitvě u Nashvillu úspěšně kryl jako zadní voj 

jižanský ústup… 

 

                                                     JOŽIN 

 

 



++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

   Tak nejdřív  jsem celý rok 2023 musel 

poslouchat, že další výšlap už nebude, ale 

jak vidíte byl a to dokonce jedenapadesátý. 

Šlo se jak z Milešova, tak z Bílky a protože 

pořadatelé z T.O. Smrk mají spoj do 

Milešova, tak se cestou koná i „buřťák,“ 

aby kamarádi nabrali síly k výstupu. Tak se 

na to podívejte. 

 

 

 

 



 HOKUS, POKUS, EXPERIMENTUS 

 

Němnógo lět tomu nazad co přilehlé okolí, republiku, Evropu a vlastně celý svět přepadl 

zrádný virus. Covid byl tak pilný, že díky jeho činnosti nám v obavách o našim 

bezpečnost a zdraví vláda doporučila – co doporučila – přímo rozkázala nevzdalovat se 

ze svých hnízd a to ani s roztodivnými hadry obalujícími naše dýchací ústrojí. Což o to. 

Daleko horší bylo, že jsme museli z kalendářů na nějaký čas vyškrtat všechny sleziny, 

potlachy i vandry (kam taky, když jste nemohli opustit vesnici?).Přesto se našlo pár 

koumavých hlaviček, a já budu rovnou jmenovat – Vrabec s pražským KOZem a 

dalšími ochotnými kamarády, kteří se rozhodli tuto neúnosnou situaci řešit a přišli 

s projektem na sleziny… no, jak to říci… virtuální. Nápad spočíval v zasílání nahrávek 

ochotných jedinců do jednotného centra, odkud byly přeposílány formou mailu na 

trampskou píseň nadržených tuláků. A nejen hudby, došlo i na mluvené slovo. Nevím 

jak vy, ale já jsem si tuto duši hladící poštu archivoval a teď mne napadlo vyzkoušet, 

zda by se nedala použít i v Jižanovi. Snad nebude tak zle ohledně autorských práv a 

Vrabec mi jistě odpustí i toto „zneužití“ jeho(?) nápadu. Konec konců si stejně nejsem 

vůbec jist zda bude vůbec následné šíření v MP3 úspěšné a použitelné. Jdu ale do toho a 

doufám, že to vyjde. Zde jsou některé z ukázek ze slezin, které se nekonaly (nebo ano?). 

  
01_Pod kridly labuti_Pacifik_Vladka pro KOZ.mp3

 
++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

  
02 Dobrej den_Zuzana Reinischová_Zdenek Nossberger_pro KOZ_1 .mp3

 
+++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

  
02 Yukon_Pupal_Jerry Vecka pro KOZ.mp3

 
+++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

  
02_ Slezina s kralem Sumavy_Miloslav CHICLETS Soukup_pro KOZ.mp3

 
+++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

   
02_Amen parde_Pupal Jerry Vecka_pro KOZ (1).mp3

 
++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

  
01_Hedvika_Boban_pro KOZ.mp3

 
++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

 



     Z LODNÍHO DENÍKU 

                 aneb POPRVÉ NA ŘECE 

6. část vypravování starých říčních vlků o 

jejich trudných začátcích v letech šedesátých 

minulého století. Navazujeme v místě, kde 

minule vyprávění skončilo…. 

   Hospoda zavřená, kvelb zavřený a nikde nikdo, kdo by nám dal aspoň dobrou radu. 

Ze zoufalství se vydáváme na průzkum dvora za hospodou. Třískáme, voláme, řveme –

všechno marné. Nikdo nás nebere v úvahu. 

   Děvčata najednou vyjekla, že do obchodu vezou chleba. Jiřa s Elou dostávají za úkol 

přesvědčit paní vedoucí, že jen ona má naše osudy v rukou a že záleží jen a jen na ní, zda 

vyhladovíme, či zda se bez úhony vrátíme do rodných hnízd. 

   Svého nesnadného úkolu se zhostily znamenitě a naše žaludky byly zachráněny. Jenže 

brambory nebyly a ani prý žádné neseženeme. To je ovšem zlé, my se bez nich 

neobejdeme a další vesnice bude bůhví kde. 

   „Hoši, a co hradiště?“ spiklenecky prohodil Pakyn a my jsme hned pochopili, že pud 

sebezáchovy zde narušivě zasáhne do vlastnických vztahů. 

   „Ale něco vypít po té cestě by stejně neuškodilo, ne?“ vybočuje z ožehavého tématu 

Pavel. Činíme tedy poslední nájezd na pohostinství, pro lepší zdra podniku rafinovaně 

zezadu. Kupodivu všechno zotvíráno, takže bez jakýchkoliv násilností jsme se dvorem 

dostali až do výčepu. Kde se vzala, tu se vzala, krčmářka hned přihopsala. 

   „Pivo není, ale mám tu výbornou minerálku,“ byl její uvítací projev. Znatelně se nám 

protáhly obličeje, ale děvčatům padla do noty. 

   „Co se dá dělat,“ zafilozofoval Pakyn, „je to lepší, než plivnout do huby a my jsme 

přece sportovci.“ A tak se s tím smiřujeme. Přesto ale poněkud zklamáni nastupujeme 

zpáteční cestu. Ale že jsme včera přeci jen měli nos na ten Holubov… tu by nám štěstí 

nekvetlo. 

   Ve dvoře hospody nás upoutá koš s brambory a hned se je snažíme od krčmářky 

odkoupit. Ovšem, pro ni je přednější vlastní dobytek, proč by to měla dávat pryč a sama 

později shánět? Ten dobytek je v pravém slova smyslu, bez jakéhokoliv postranního 

úmyslu. 

   Zklamáni, ale již s rýsujícími se úmysly, odcházíme ze dvora. Naše oči těkají ze strany 

na stranu, jako bychom šli již s kradeným – to nás zažínají přepadat loupežné choutky. 

Co ale máme dělat? Život nás sám nutí vracet se do klukovských let, kdy jsme chodili a 

prosmejčili kdejakou zahradu a žádnou třešni u cesty jsme nenechali na pokoji. 

   Vzduch je čistý, můžeme začít. Výpad byl proveden z křoví u keltského hradiště, 

pěkně po břiše a ve vší tichosti. Naše ženy stráží u cesty, takže i jejich svědomí nezůstane 



čisté, což je pro nás důležité. Člověk 

neví, kdy by našeho činu mohly použít 

proti nám. Akce je skončena a na 

nějaký den je s bramborami po starosti. 

Tak přece jen jsme dobře „nakoupili“. 

Dolů se to již kráčí dobře, zvlášť když 

slunce svítí stále veseleji a zvědavě 

očumuje. 

   Že jsou nové brambůrky nejchutnější 

vyřené bez slupky v soli a kmíně, to je 

fakt. Ale faktem také je, že to hnusné, 

na vojně tak proklínané zaměstnání – škrábání brambor – bylo přiděleno jednomyslně a 

trojhlasně nám, mužům. A protože s sebou netaháme robot, bylo to blbé, ale prý nutné. 

   Co jsme byli pryč, dostali se do našeho sousedství noví 

lidé, starší manželé. Mají svůj stan postavený opodál a 

obdivně koukají na naše hbité prsty. A kde prý že jsme ty 

jambory koupili, a že oni by také rádi, a že takové 

brambory to je prima – no, zkrátka, buď prosili o o 

příděl nebo si je chtěli jít vážně koupit. Toť se ví, 

prozradit jsme se nemohli, tak tvrdíme, že je vezeme 

v lodi již z Krumlova. Ale do Třísova jsme je poslali, 

snad že tam dostanou. Prý také nedostali, ale měli 

pěknou vycházku. 

   Po obědě nám žaludky jaksi ztěžkly. To asi z Karlova 

kuchařského umu. Vůbec nám to ale nevadí a tak jdeme 

konečně omrknout zdejší zříceninu Dívčího kamene. Když tak koukáme na ty vysoké 

zdi, nechce se nám věřit, že dokázaly tak dlouhá léta odolávat větrům a nepohodě. 

Stejně to musel být rozsáhlý hrad. Procházíme nízkou branou a rozlézáme se po 

zříceninách a snažíme se vžít o řadu století zpět. Nejlíp se to 

daří Frantovi, který je velký jedlík, neboli nenažranec a tak 

jeho fantazie kouzlí hradní hostinu, při níž se tabule prohýbají 

jídlem a pitím. Vžil se do toho tak, že bylo vidět, jak se musí 

ovládat, aby mu netekly sliny… 

   Prohlídka nás uspokojila, zejména pak nádherný pohled 

z těchto výšin na peřejnatý úsek Vltavy, kterým jsme včera 

proplouvali. Na zpáteční cestě nám chyběl – opět – Pakyn. Ten 

zatím zkoumal tajemství hradu a hledal jeho nejskrytější 

koutky. 

   Již jsme byli hodně dlouho v táboře, když se objevil se 

zářícíma očima a se starým hrncem plným pěkných ráčků. Prý 

mu bylo Franty tuze líto, když tolik slintal nad vidinou rytířské hostiny, tak to prý mu 

nese náhradu za pečeného kance. Frantu tato pozornost tak dojala, že byl na revanš 

ochoten rozmlátit svou kostru v peřejích. Hned se také ozývá:“Hoši, pojďte, sjedem si je 

ještě jednou…“ 



   Tak tedy to jo. A již spolu se Slávkem dřou 

šarpije proti proudu u levého břehu, kde je 

nejslabší. Ale dál jak k elektrárně to nešlo. 

Nezbývalo než vylézt, přenést je výše po 

břehu a pak směle do toho. Dolů to trvalo jen 

malou chvíli, ale byl to stejně prima zážitek 

jak s námi při sešupu peřeje laškovaly. 

   A aby si vysloužil důkladnější večeři svezl 

Franta tou nádherou ještě Zdenu a pak 

Jiřču, která se odmítla svěřit mému, prý 

pochybnému vodáckému umění. Ela má již tyto zážitky za sebou ze včerejšího maratonu 

a tak ji to již neláká. Byl to dnes docela slušný den. Ještě, aby se vydařil večerm který se 

již pomalu blíží a vystrkuje na nás své dlouhé prsty z protějšího lesa. Suchého dříví 

máme habaděj a protože zítra jedeme dál, bude dnes večer potlach u táboráku. 

 

                                 I N T E R M E Z Z O – VAŘENÍ RAKŮ 

 

   Náš vrchní kuchař se chystá připravovat večeři a Pakyn se rozhodl, že jeho umění 

zastíní račí specialitou. Usilovně přemýšlíme, marné jsou veškeré naše snahy – nevíme 

jak začít a každá rada je tu dobrá. 

   Když naše děvy zaslechly, že ty ubohé tvory chceme vařit zaživa zjihly tak, že byly 

k nepoznání. Začaly dojemně popotahovat a nakonec se rozbrečely jak malé dítě po 

výprasku. Jak prý by bylo nám, vzlykala jedna přes druhou, kdyby s námi někdo tak 

surově naložil. Nakonec nám dalo hodně práce, abychom Pakynovi pomohli zachránit 

jeho úlovek a pochoutku pro naše mlsné jazýčky. Konečně, znaveny lstivými pokusy o 

osvobození našich zajatců, se s výhružnými pohledy odplížily kamsi za stany. Asi tam 

prolévaly potoky slzí, neboť to tam rachotilo jako když teče z okapu… Ulevily si a to jim 

pomohlo. To už nám i radily, že máme raky nejdřív zabít. To bychom rádi také, ale jak? 

A tak se první kousek stává obětí vědeckého pokusu. Živý letí do vařící vody a my se 

divíme, jak krásně zčervenal. 

   „Tak, a teď se musí vytrhnout ocas,“ rozhodl Pakyn a Pavel s jaksi divě pokroucenou 

tváří provádí tuto řezničinu. 

   Tu s hrozným opovržením prohodila Ela: „Vy volové, to mu ho musíte vytrhnout než 

ho hodíte vařit.“ 

   „K tomu už je zapotřebí opravdu nátura,“ zašklebil se s odporem Pavel a tak to 

katovské dílo zůstalo opět na Pakyna. 

   Co je moc, to je moc a myslím, že nás všechny přešla chuť při pohledu na jeho čistou 

práci. Odnesli to tak pouze dva ráčci, jelikož v dalších mordech mu zabránil nepříjemně 

se zvedající žaludek… 

 

                  POKRAČOVÁNÍ PŘÍŠTĚ                               Stréc Slávek 

 

 

 



   ZIMNÍ  DECHŤÁRNA 

 

   Zimní táboření už půl století 

pořádané kamarády pro 

kamarády, to je Dechťárna. 

Romantická záležitost pro drsňáky 

odchované četbou Jacka Londona a 

zároveň setkání lidí milujících 

přírodu tak, že neváhají pobyt v ní 

si prodloužit i o zimní měsíce. 

Pravým zimním táborníkem se 

totiž stanete jen tehdy, je-li vám 

zima i teplo, máte-li žízeň i hlad, 

jste-li mokří nebo sušší, ale přesto dál pokračujete v poznávání půvabné zimní přírody a 

vůbec všeho, co zimní táboření 

obnáší. Na zimní vandry se nejvíce 

vzpomíná, protože na ně jezdí jen 

„skalní“ kamarádi. A když už je 

zimní období v plném proudu, 

trempíře to ani letos neodradilo. 

Pláně Vysočiny sice moc (či vůbec) 

zasněžené nebyly, ale po tom blátě 

začalo konečně alespoň pořádně 

mrznout a tak špicová akce 

v překrásném prostředí Vysočiny, 

pořádaná tradičně poslední víkend 

v lednu, mohla opět úspěšně 

vypuknout. Bylo to úžasné a musí se  

prožít jaká tu vládne vždy 

kamarádská atmosféra, lidská 

soudržnost a velká úcta k přírodě, 

což je v dnešní době již docela 

ojedinělý jev. Je to setkání 

doprovázené spoustou muziky, bez 

dlouhého uvažování lepší než na jakémkoliv 

festivalu. Setkání nabité lampárnami, které 

úžasnému trampskému sboru vrací ozvěna 

nočního zimního lesa… 

   Někdo přijel jen na pokec a zabékat si, 

pokochat se krajinou v okolí pověstného kempu, 

jiní přespali ve stanech i pod širákem. Všichni si  



ale vychutnávali rozdíl mezi zimními 

vandry a těmi v letních třicítkách. A 

protože byl leden a přece jen 

panovala kosa, tak se i ta proslulá 

osmiboká vatra zapalovala relativně 

brzo. Velkou zásluhu na tom měl 

Bob, který jako vždy pomocí luku a 

třením dřeva v cuku letu rozdělal 

připravenou malou hraničku, od 

které pak světlo a teplo přinesli do 

kruhu kamarádů nosiči fagulí. 

   Jak řečeno, od první takové akce 

uběhla už půlka století, ale co je to 

v rámci vesmíru? Hlavní 

organizátor, Kryšpín, a jemu 

sekundující T.O. White Canyon sice 

tvrdí, že už toto setkání bylo 

skutečně posledním, ale doufejme, že 

zase jen mlží a za rok nás opět 

překvapí perfektně připravenou 

akcí. Ani příprava té letošní jistě 

nebyla procházkou v růžové zahradě (a za to všem patří obrovský dík) a pevně věřme, 

že se nechá ukecat i napřesrok…. 

                                                                      Foto   JIŘČA 

 

                     CAUSA NÁHODA 

   GC1TFGA Neuskutecneny projekt (Unknown Cache) in Jihočeský kraj, Czechia created by Jeskynari 

(geocaching.com) 

 

   Kamarádi…  přečtení výše uvedeného 

odkazu je potřebné k tomu, abyste si alespoň 

rámcově udělali obraz toho, o co na Náhodě 

vlastně jde a co se tam děje. 

   Pod Třísovem skutečně začaly přípravné 

práce ke stavbě další vodní elektrárny. Je 

tomu tak, že plány na ní skutečně existují již 

od r. 1912, dokonce už tehdy byla vyrubána 

část tunelu pro přívod vody na turbínu, která 

měla stát na druhé straně skalního masivu. 

https://www.geocaching.com/geocache/GC1TFGA_neuskutecneny-projekt
https://www.geocaching.com/geocache/GC1TFGA_neuskutecneny-projekt


Pro nedostatek financí (a vypuknutí I. WW) z toho plánu tehdy sešlo a posléze byla 

postavena jen ta elektrárna co odebírá vodu z Křemžského potoka a stojí dole pod 

Dívčákem. Šílené ovšem je to, že údajně se dnešní investor odvolává právě na povolení 

z dob císaře pána, podle nějž prý může stavět… a hotovo! Zajímavé bude, jak tato causa 

dopadne. Údajně o tom žádný úřad nic neví, nikdo žádné povolení nevydal a rovněž to 

prý už údajně řeší správa CHKO 

Blanský les spolu s inspekcí 

životního prostředí. Těžko si ale 

dělat nějaké iluze. Bohužel, kdo má 

prachy má i moc a odpor trampské 

a vodácké komunity (viz podpisová 

akce Dany a Beryho) je v takovém 

případě jen slabou překážkou. Jen 

si vzpomeňte jak skončilo Zlaté dno 

a v neposlední řadě i současný boj 

proti trampským kempům 

v Roverkách. Nemáte někdy také ten 

pocit, že se vrací, byť v jiné formě, 

doba před rokem 1989? Je vám také 

blivno z toho chaosu a korupce co nás 

stále více obklopuje? Podnikatelé si 

z nás dělají prdel, vláda nerespektuje 

národ, jehož suverenitu a hrdost 

zašlapává do bahna lží a podvodů. 

Škoda mluvit. Ještě, že si člověk 

může občas hodit na záda tornu a jít 

se uklidnit tam, kde je ještě pořád alespoň trochu cítit svoboda a slyšet dobré kamarády. 

                                STOP elektrárně Třísov | Holubov | Facebook 

Jenže takových míst, posledních útočišť klidu a samoty stále ubývá. Na Náhodě prý Lesy 

vytěžují  jen  nálety a  staré stromy…  jenže  jakým  způsobem, to vidíte sami. Totální 

                    Devastace Náhody – Petr Veselý – album na Rajčeti (idnes.cz) 

devastace. A že se jedná o chráněné území? Ve vyrubané štole, jak bylo dokázáno, 

dokonce zimuje 5 druhů chráněných netopýrů (Netopýr ušatý, Netopýr vodní, Netopýr 

velký, Netopýr řasnatý, Netopýr černý) a na takové lokality přece bývají ochranáři dost 

hákliví, nebo ne? Nakonec ještě ručky bozkávať za to, že dřevorubci nevzali šmahem i 

přilehlé kempy (slovy obecního úřadu – ty prý zůstanou zachovány, ty prý nikomu 

nevadí) a prostě držet hubu a krok. A víte, že zajímavé je i to, že teď se má údajně ještě 

další rok, rok a půl čekat na další průběh. A to jakože proč? To ať si každý domyslí 

sám. Podle mne do té doby až tok peněz dorazí na správná místa… Jo…. a jistě není 

náhodou, že také budou volby. 

   No, uvidíme, co nám ta budoucnost přinese. 

 Se 100 let starou licencí se staví nová elektrárna na Vltavě - článek - Vodácký 

průvodce www.raft.cz 

 

https://www.facebook.com/people/STOP-elektr%C3%A1rn%C4%9B-T%C5%99%C3%ADsov/100094888831783/
https://www.rajce.idnes.cz/jozinsatan/album/devastace-nahody
https://www.raft.cz/Clanek-Se-100-let-starou-licenci-se-stavi-nova-elektrarna-na-Vltave.aspx?ID_clanku=2519
https://www.raft.cz/Clanek-Se-100-let-starou-licenci-se-stavi-nova-elektrarna-na-Vltave.aspx?ID_clanku=2519


 

           HUNLEY STORY 

 

Pojďme a vyslechněme si příběh o válečném stroji, který nadělal více škody, než užitku, 

o ponorce, která právě před 160 lety potopila sama sebe. 

           Ponorka-Hunley - online ke zhlédnutí a stažení - Přehraj.to (prehrajto.cz) 

   Je všeobecně známo, že války s sebou kromě mrtvých a zraněných přinášejí i 

pozitivnější stránky, totiž intenzivní průmyslový a technologický rozvoj, což je pro 

vedení konfliktu, ale i pro budoucnost klíčové. Americká občanská válka se sice 

definitivně rozhodla na pevnině, ale důležitost námořních bojů pro její výsledek by se 

neměla podceňovat. Protože konfederační státy byly v mnohém odkázány na dovoz 

válečného materiálu ze zahraničí, Unie pochopitelně přikládala velkou důležitost 

blokování jejich přístavů – a jižané, ti se pochopitelně na oplátku pokoušeli všemi 

dostupnými prostředky tuto blokádu prolomit. Jistě v této souvislosti 

každý dobře ví o legendárním pokusu rebelského obrněnce Merimac 

nebo historky o prorážečích blokády. 

   A v tomto bodě poté přišly na řadu i ponorky, které později patřily, 

a vlastně stále patří, k nejdůležitějším zbraním. Jedním za takových 

historických pokusů bylo i provedení prvního úspěšného ponorkového útoku v historii, 

byť s tragickým koncem. Stála za ním miniponorka CSS H.L. Hunley… bohužel přitom 

kromě nepřátelské lodě stáhla ke dnu i sama sebe, nebereme-li už v potaz, že už jejímu 

nasazení předcházela jedna katastrofa za druhou. Během třech svých plaveb se třikrát 

(doslova) potopila, přičemž zahynulo 21 

mužů. Co tomu přecházelo? 

   Malá ponorka za svou existenci prošla 

obrovskou cestou. Byla dítětem právníka 

Horace Lawsona Hunleyho a inženýrů 

Jamese McClintona a Baxtera Watsona, 

kteří od r. 1861 investovali do vývoje 

malé třímístné ponorky a do úspěšné 

seveřanské blokády se rozhodli hodit 

vidle. První prototyp nazývaný Pioneer byl zhotoven v r. 1862 a měsíc testován. Když se 

ale k New Orleansu přiblížil nepřítel musela být zničena, aby se jí nezmocnil. Sami 

vynálezci pak uprchli do Mobile v Alabamě, kde pokračovali ve své práci. 

   Jejím výsledkem byla ponorka American Driver, postavená v loděnicích Park a Lyons 

a protože neuspěli při vývoji elektrického či parního pohonu, měla ruční ovládání – byla 

tudíž značně pomalá. Ale i tak, ještě 

než mohla být vyzkoušena v boji, 

potopila se v únoru 1863 na 

rozbouřeném moři. Stalo se tak při 

pokusu odvléct ji k pevnosti Fort 

Morgan. Konstruktéři se ale nedali 

https://prehrajto.cz/ponorka-hunley/5857d1059ae97


odradit. Vytrvali, získali prostředky a ještě v tomtéž roce zkonstruovali v alabamském 

Mobile další ponorný člun, který tentokrát nesl název H.L. Hunley. 

   Nová ponorka vznikla úpravou bývalého parního kotle – její trup ze speciální oceli byl 

přibližně 12m dlouhý a 1,7m široký. Jako jediné světlo pak petrolejka… no jen si 

představte být v tom zavřeni a ještě k tomu pod vodou. Pohon samozřejmě nebyl parní, 

to by se udusili. Tato plovoucí rakev byla zkonstruována tak, že posádka ručně roztáčela 

ponorkou procházející zalomenou hřídel, 

která roztáčela lodní šroub na zádi. 

Nejprve byla vyzbrojena vlečeným 

torpédem, později vyměněným za torpédo 

tyčové s asi 60kg prachovou náloží 

s kontaktním zapalovačem umístěnou před 

přídí na 7m bidle. Nálož měla  být 

iniciována nárazem. V červenci 1863 

předvedli takový útok představitelům 

ozbrojených sil. Ponorka podplula pod 

vyřazenou nákladní lodí a vlečená nálož 

loď potopila. Úspěšná demonstrace vedla k tomu, že ponorka byla brzy poslána po 

železnici do Charlestonu k dalším testům a případnému bojovému nasazení. Tyto 

zkoušky probíhaly v přilehlých vodách od 12. srpna 1863.Brzy ale došlo k dalšímu 

neštěstí  se ztrátami na životech. 29. srpna se Hunley potopila během příprav 

k bojovému vyplutí. Příčiny nejsou zcela jasné. Uvádí se, že za to mohla špatně ukotvená 

vedlejší loď, popř. voda z vlny od nedaleko proplouvajícího plavidla, která do 

ponorného člunu pronikla otevřenými poklopy. 

   Ponorka byla vyzvednuta a Hunley si vynutil její nasazení do boje. Sám se k tomu stal 

členem posádky plavila nesoucího pověst vraha svých posádek. Konfederační velení 

nebylo spokojeno s přístupem jejího velitele McClinstoka a tak posádce ponorky 

přidělila Johna Payna z obrněnce CSS Chicora. Ten se krátce na to s ponorkou pokoušel 



podplout zakotvenou blokádní loď USS Indian Chin, ale už se nevynořili… našli je až 7. 

října. Opět ji vyzvedli, ale její další nasazení bylo velmi nejisté. Nad jejími dalšími 

možnostmi panovaly rozpaky. Unionisté se navíc dozvěděli o její existenci a ačali 

provádět určitá protiponorková opatření. 

   Hunley pak byla nasazena ve chvíli, kdy 

blokáda Konfederaci zatěžovala stále víc a 

víc. 17.2. 1864 ponorka skutečně vyplula 

na další misi a posádka, tentokrát složená 

výhradně z dobrovolníků, jimž velel 

George Dixon, vůbec netušila, že tato 

bojová plavba bude skutečně poslední 

bojové nasazení. Cílem měla být 

dvanáctidělová šroubová šalupa 

Housatonic o výtlaku 1 260 tun, střežící 

vjezd do charlestonského přístavu. 

   Její posádka zaznamenala věžičky blížící 

se ponorky, protože tato plula částečně 

vynořena, aby nedošlo k dalšímu potopení 

– čímž ovšem částečně pozbyla svého 

ponorkového smyslu, že? Střelba na ni se 

ovšem minula účinkem. Zato výbuch 

tyčového torpéda byl pro loď osudný. Díra 

pod čarou ponoru ji záhy poslala ke dnu, 

kam stáhla i pět mužů posádky. Stejným směrem ale 

nezamířila sama, ponorka šla ke dnu rovněž a příčina byla 

dlouho neznámá… 

   Hunley zůstala po dalších 136 let nezvěstná a pátrání po 

jejím vraku bylo po léta bezvýsledné. Úspěšným se stal 

teprve Clive Cluster, zakladatel společnosti pro hledání  

vraků slavných lodí z National Underwater and Marine 

Agency (NUMA). Vrak byl pomocí magnetometru nalezen 

až 3.5. 1995 asi 7km od Sullivanova ostrova, kde ponorka 

klesla na dno asi 300m od své oběti a kam ji odnesly 

mořské proudy. 

   Po náročných přípravách byl vrak 8.8. 2000 i s ostatky 

celé posádky  vyzvednut. Hunley nebyla nijak prostřílená 

ani poškozená tak, jak by to učinil nepřítel. Nepotvrdilo se ani poškození vlastním 

výbuchem a tak se soudí, že smrt její posádky zavinila tlaková vlna výbuchu, která 

posádce potrhala plíce. Jejich smrt tak byla první předzvěstí hrůz ponorkových válek. 

Za asistence tisíců diváků byly 17.4. 2004 pozůstatky námořníků za vojenských poct 

slavnostně pohřbeny na charlestonském hřbitově. 

                 Funeral for Confederate crew of submarine HL Hunley (youtube.com) 

                                                      Hunley Video (youtube.com) 

                                       The Hunley Comes Out of Her Shell - YouTube 

https://www.youtube.com/watch?v=nYxIn60_3uA
https://www.youtube.com/watch?v=NKg6_IT6otY
https://www.youtube.com/watch?v=RsXW7UlCsCo


                 ZA LACHTANEM…. 

 

Na sklonku předchozího roku 

odešel navždy kamarád Lachtan – 

Josef Petřík, ve věku 77 let. Patřil 

do známé trampské, původně 

vltavotýnské osady Měsíc. Na jejich 

potlachu vyhlašovala nové osady 

řada jihočeských trampských part. 

Nejblíže měl k Fredovi, 

dlouholetému šerifovi Měsíce, který 

ho na poslední pouti o něco 

předešel. V osobním životě zažil 

Lachtan několik tragických 

událostí, ale dokázal se s nimi 

poprat a najít svou cestu dál. Znala 

jsem ho od svých patnácti a 

vždycky byl velice přátelský, 

vstřícný a empatický. Ačkoliv žil 

v Táboře, stále tíhl ke svému rodišti 

v Týně nad Vltavou a společně 

s dalšími „Měsíčáky“ plánoval 

setkání trampských přátel v tomto 

městě na řece Vltavě. Bohužel, už 

Lachtana nikdy nepotkám někde u ohně s jeho přátelským: „Tak co, 

jak je?“a nikdy už nedáme obvyklý kamarádský pokec, ale v našich 

vzpomínkách bude určitě žít dál…. 

                                                                        (h) 

  

          Neničte jejich tábořiště, škodíte tím přírodě. Vědci se zastali trampů na Kokořínsku - 

Aktuálně.cz (aktualne.cz)                      

                   Mezioborová skupina vědců: Vyjádření k trampingu - Ekolist.cz 

 

https://zpravy.aktualne.cz/domaci/kokorinsko-trampove-vedci-niceni-taborist/r~946d0c86c02e11ee8db8ac1f6b220ee8/?utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-internetu#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.box
https://zpravy.aktualne.cz/domaci/kokorinsko-trampove-vedci-niceni-taborist/r~946d0c86c02e11ee8db8ac1f6b220ee8/?utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-internetu#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.box
https://ekolist.cz/cz/publicistika/nazory-a-komentare/mezioborova-skupina-vedcu-vyjadreni-k-trampingu?utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-internetu#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.box


        SMUTNÁ ZPRÁVA 

        Oznamujeme všem smutnou zprávu…. 

  Dne 8.2. 2024 se vydal na svůj poslední                              

vandr náš kamarád  JIŘÍ VOGEL – 

ĎUFFI, dlouholetý člen T.O. 

Svobodná stezka. Byl u založení 

osady a zůstal jejím členem do r. 2016. 

   Na poslední stezku také vyprovodili 

pardi z T.O. Smyk (Krnov) kamaráda Sáhira, který 

do věčných lovišť odešel 6.1. 2024 

 

     DIVOKÁ ORLICE I VODOPÁD 

                                ZTICHLY, 

              TOTEM NAD CHATOU ZESMUTNĚL 
  Odešla nezapomenutelná kamarádka Lidla Slavíková, ve svých 102 letech bezpochyby 

nejstarší kamarádka v trampském společenství. Odešla 18.12. 2023 za svými kamarády 

z osady i za svým mužem Jožkou Slavíkem, šerifem T.O. 

Kamarád. 

   Lidla se svým mužem Jožkou trampovali již od mládí po 

celé republice. Na svých cestách poznali mnoho trampů a 

trampských osad. Měli rádi společnost a tak si časem kolem 

sebe vytvořili partu podobně smýšlejících lidí z blízkého 

okolí a založili osadu. Na Divoké Orlici poblíž Sopotice 

postavili srub, kde se scházeli, na protějším břehu Orlice 

pořádali potlachy. Časem se z nich vyprofilovala hudební 

osada. Založili tamburašský 

soubor, který se stal známým 

nejen mezi trampy po celé republice. Lidla s nimi hrála i 

na harmoniku. Ještě dnes po mnoha letech nás dojímá 

situace, kdy osada vystupovala jako hosté na soutěži 

trampské písně v Horním Jelení a sklidili od přítomných 

mohutné „umí“ a potlesk ve stoje. 



   Na osadu Kamarád si Jožka s Lidlou zvali i známé osobnosti, ať už to byli trampští 

skladatelé jako například Jenda Korda, Vašek Konvička ze Setlerů, Gusta Špaček, Olda 

Vrtiška, Vašek Fliegl z Utahu, Ruda Chundela a další, nebo interpreti trampských písní 

duo Koukalových z Prahy, duo Červánek. Častým hostem zde byl i Jarda Štercl. Začali 

si říkat Old pardi a scházeli se již od r. 1961. Já jsem 

tam jezdila se svým otcem a později s mým mužem 

Rosťou, protože jsme také hráli a zpívali a otec byl 

Jožky dobrý kamarád. Vždy v únoru se konalo sezení 

Old pardů. Někdy byl přístup k chatě složitější, to 

když Orlice byla pod ledem a kry se začaly vršit na 

sebe. Jožka si s touto situaci dovedl poradit a přistavil 

ke kolně žebřík, po kterém jsme slezli ze svahu, místo 

po cestě. Jak tak starší kamarádi odcházeli do 

trampského nebe, byli jsme osloveni Jožkou, 

abychom vyplnili zbylá místa u stolu. A tak jsme byli 

s Rosťou přijati za právoplatné Old pardy. Dnes už 

jsme zbyli jen my dva. 

   Ze sezení Old pardů máme nezapomenutelné 

zážitky. Lidla se o všechny vzorně starala co se týká občerstvení. S tím jí pomáhaly i dvě 

dcery Jana a Lidka. Vždy podávali výborný guláš nebo jinou dobrotu. Na cestu jsme 

ještě vždy dostali svačinu a koláč… prostě jako jejich rodina. 

   Na kamarádku, osadní mámu, která žila trampingem, písněmi a kamarádstvím 

budeme dlouho vzpomínat. 

   Ať Ti v tom nebeském kempu hraje tisíc kytar a mandolin, na kterou jsi ráda hrála a 

rozdávala radost kolem sebe. 

                                                    Helena a Rosťa – Old pardi z T.O.Blanice 

 

                              HAVRANÍ STOPOU 

 

   Kamarádi z „Havraních“ osad vyrazili v polovině 

února na výšlap kolem Proseče na Třeboňsku. Celodenní 

 
 



putování pak bylo večer ukončeno další trampskou muzikou v hospůdce u paní Jitky. 7. 

Havraní stopa tak skvěle vyšla, všichni se dobře pobavili, popovídali i prošli. A jeFf nám 

poslal tyto dokumenty. 

++++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++++++ 
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           PŘESTÁRLÍ MLADÍCI 

 

   Čas od času, když někdo řeší zatracený 

mládí, zlatý hovězí léta a současnej hosip, 

opáčím: „Jó taky jsem dřív bejval mladej 

a blbej, ale teď už jsem jenom mladej. 

Můžu mít do jistý míry pravdu. Stejně 

jako zamlada mi chutná pivíčko, 

nenápadně, ale znalecky očumuju baby, 

rád se toulám a ještě před pár lety jsem 

vydržel dřít kytaru čtyřiadvacet hodin 

v jednom tahu. Já prostě nemůžu bejt zas 

až tak starej! 

   Přesto, navzdory svýmu mládí, to abych předešel trapnýmu nedorozumění, jsem u 

nádražní pokladny ve Strakonicích zahlásil: „Dva stařecký do Mariánských Lázní.“ 

   „A je vám 65 plus nebo 70 plus?“     „70 plus.“ 

   „Oběma?“                                         „Jo, oběma.“ 

   „Tak to máte celkem za šestašedesát korun.“ 

Zalapal jsem po dechu: „Na IDOSu bych platil 292,- !“ 

   „Ano, ale vy cestujete do plzeňského regionu a tam mají jiný tarif. Tahle cena se vás 

ovšem týká, pokud se do cílové stanice 

dopravíte do 240 minut. A to vy 

splňujete.“ 

   Tak u pokladny jsem se bez mučení 

přiznal, že starci jsme, ale pořád se to 

přece připomínat nemusí! Už v podchodu 

nám mladá korpulentní zřízenkyně – 

liftgirl, jako první nastavila zrcadlo. 

Pohrávala si s klíčky od výtahu a 

šveholila: „Tak pánové, nastupovat!“ Do 

nás jako když dloubne a schody jsme vyběhli rychlostí myšlenky. 

   Jeli jsme do Vlkovic, odkud plánská osada Horská hvězda každoročně pořádá výstup 

na Podhoru. Nevysokej to kopec (847m), ale po kotníky bahnitá či po kolena zavátá 

cesta necesta dá jednomu pěkně zabrat. A tady moje teorie o věčným mládí vzala za svý. 

Což o to, z pátku na sobotu jsme s Jezevcem hráli jako o život, dlouho přes půlnoc, ale 

na tůru jsme se vůbec necítili. On je majitelem dvou bypassů, mě zase v jakýchkoliv 

botách šíleně bolejí prsty a k tomu oba bolí lýtka. I kdybychom to ušli, jejich tempo by 

nás asi odrovnalo. 

   Aby se pochodníci vyhnuli tomu největšímu bahnu, koupili si ve vlaku jízdenky do 

Milhostova a my dva až do Teplé… že se aspoň podíváme na tamní klášter a v Nezdicích 

na objekt, kde ve dvaasedmdesátým roce působili Toulaví psi. Snaha o zdolání pár 

kilometrů by tedy byla, ale už samotná cesta městem nám odčerpala většinu sil. Někdo 



měl před stovkama let chytrej nápad 

postavit kostel na kopci a další 

chytrolíni okolo něj vybudovali celý 

město. Jak může někdo bydlet ve městě 

kde se jde furt jenom do krpálu nebo 

z krpálu? Klášter jsme tedy hodně 

rychle pustili z hlavy. 

   Cestou zpátky k nádraží jsme zašli do 

restaurace. Už ve vlaku z Vlkovic se 

Karásek sarkasticky ptal:“ Jdete do 

Teplý na oběd?“ 

   „Nejdeme, Vašek tam ještě nebyl a to 

víš, ten klášter…“ Nakonec se ale ukázalo, že pravdu měl on. 

   Já se občas při přemejšlení, a to naprosto bezděčně,  tvářím jako morous, ale v mojí 

duši většinou svítí slunce. Pozná se to, když začnu dělat a říkat blbiny. Když přišla fešná 

servírka, spustil jsem: „Máte tři vejce do skla?“ 

   „Nééé, to nemáme.“ 

   „Tak bych si dal vepřovej řízek s rejží.“ Takřka všude, kde jsem si tuhle kombinaci 

objednal, se za chvíli ve dveřích zjevil kuchař, aby se na toho cvoka podíval. Jenže tady 

na to nejspíš byli zvyklí, páč všichni zákazníci 

mluvili německy a dolnorakousky. 

   Vygůglili jsme si vláček a popojeli do 

Ovesných Kladrub. Tam se zastavil čas v době 

kolektivizace. Všechno, na čem spočinulo naše 

oko, bylo v dezolátním stavu, včetně 

rozpadajícího se nádraží. Jediný živáčkové, 

který jsme potkali,. Byli mladý manželata 

(myslím z Chebu) – taky účastníci pochodu, 

který se mi marně pokoušeli pomoct 

s trucovitým stopařem v telefonu. Nebyl jsem asi dočasně offlajn a předplacený data 

jsem taky neměl. 

   Odpoledne, kolem 16. hodiny, se to začalo scházet ve vlkovický osvěžovně, kde jsme 

taky nocovali. Netrvalo dlouho a z mojí zakaboněný šlupky vylítnul další čert. 

V hospůdce bylo málo místa. Cestou na záchod jsem musel zatáhnout břuch a vyhnout 

se kamarádovi v čele stolu. Přitom jsem se praštil o vyčnívající desku barovýho pultu. 

Zaklel jsem a on, abych si náhodou nemyslel, že všechno ostatní už je oukej, povídá: !“A 

to ještě nevíš, že vybírám na WC. 

   Když jsem se tedy vrátil, sáhl jsem do kešeni pro minci, starýmu Karáskovi šlohl 

talířek od kávy a samozvanýmu hajzldědkovi do něj cvrnknul dvoukorunu se slovy: 

„Tady máš za WC. Pod mušlema je mokro, dojdi to utřít.“ A následoval hurónskej 

smích. 

   K večeru se dostavili i mladí manželé, kteří si pochod protáhli na nějakých dvacet 

kiláků. Pochlubil jsem se, že se mi ještě v Kladrubech podařilo stopaře rozchodit. I tady 

vzaly moje iluze o posledních zbytcích mládí za své. Mladá tulačka se s uznáním 



podivila: „To je ale hezký, že i v tomhle věku používáš tyhle aplikace.“ Nijak jsem to 

nerozmazával, ale ti mladší jsou hodně, ale opravdu hodně mimo. Před víc než dvaceti 

lety, kdy jsem jak doma, tak v práci musel denně počítač používat, chodili do první 

třídy. I oni mi potvrdili, jak staře, bezradně a nepotřebně na okolní svět působím. 

   Ještě jedna povedená legrácka se urodila. V neděli ráno, když se mi po několika 

marných pokusech povedlo vstát z karimatky a najít rovnováhu, jal jsem se obouvat. 

Jenže ouvej, ty tkaničky jsou najednou trochu krátký! Za chvíli se ozval Pcháč: 

„Nebereš si moje boty?“ Skutečně! Jeho bylo skoro stejný jako moje, ale byly víc po 

ruce. 

   Za chvíli se v Krabovi u čaje probudil péesák a se sevřenou pěstí ukazoval, jak se na 

vojně zdravili – „Neprojdou!“ a „No passaran!“ a pak ještě dodal, že jim kdosi říkával, 

že správnej chlap musí umřít v botách. Hned jsem zareagoval:“ Nechybělo moc a Pcháč 

mohl umřít bosej!“ 

   *       *     * 

   I když jsme s ostatníma na Podhoru nešlapali, měli jsme toho za celej den plný kecky. 

Snad nám to kamarádi prominou a příští rok zase pošlou zvadlo. Vždyť jde hlavně o to 

setkávání a vzpomínání při kytarách…. 

                                                                           APAČ 

 

 

      BYLA NA BRDECH SMEČKA 

 

Byla na Brdech smečka. Neurčitá skupina kluků a holek. A bylo nejen na Brdech a byli 

nejen z Brd. Snad jen proto, že na Brdy jezdili nejdřív, si tak říkali. Jejich vandry byly 

podobné vandrům jiných sešlostí. Jen někdy, to když tam byl HOULA, měly neobvyklý 

průběh. Písně, hrané zručnými kytaristy, doprovázel kolísavý hlas skupiny nehudebníků 

hrou na dřevěné samorosty. Pak zase kdosi 

(nejčastěji Houla) přednášel verše, čím dál 

tím častěji i své. 

   Mezi kolující flaškou hořčáku či rumu se 

v kruhu objevila i knížka a když už bylo 

všechno dostupné přečteno, objevil se i vlastní 

časopis DÝM. 

   Nutno přiznat, že těch buditelů a vzdělanců 

bylo čím dál víc. A jinde to muselo být stejný, 

vždyť trampské časopisy zanikly teprve 

nedávno a Trapsavec byl už založen. Jenže 

v Brdský Smečce byl Krameriem Houla. Pak jsme se rozešli do různých koutů, ale duch 

trampských věrozvěstů se udržoval i po rozprchnutí Smečky díky časopisu Dým. 



   Občas nás někdo svolal (většinou Houla) a obnovil pocit sounáležitosti. A také díky 

jemu víme, že nemusíme být dokonalí, stačí jen dělat, co nás baví a dělat to schutí 

                                           Byla na Brdech smečka. 

   To, co nás kdysi pojilo trvá dál. Houla už mezi námi není. A smečka si i díky jemu 

schází dál. Je na Brdech Smečka a jezdí s námi i Houla. 

                       RIKI v předmluvě k Houlově básnické sbírce Přežitky 1998 

 

   Čas neuvěřitelně letí a letos v prosinci to bude už pětatřicet let co Houla 11.12. 1989 

odešel k nebeským ohňům. S námi je ale pořád. A tak jsme se 3.2. sešli tam co vždycky, 

abychom u sobotního ohně zavzpomínali. Naštěstí nepršelo, bylo teplo, snad jen 

nemuselo tolik foukat. Takže zavzpomínat přijeli kamarádi od Litvínova, přes 

Chomutov a Náchod, Prahu, Tábor, Plzeň… nejstaršími byli Fredy (84), Čenda (80), 

Kolčava (70), Burbík (69)… Hrát se začalo už v pozdním odpoledni a Ryvolovky, 

Kidovky, pecky od Vyčítala a mnohé další táhli Fredy Schubert z Podobni zvěři, Shorty 

a Long ze staré Brdské Smečky, Chrys z T.O.S. Dravci (jezdí i s Paběrkami), Pade ze 

Šerých zjevů i Jerry z Příbrami až do dvou do rána.        VOKOUN 



    KDYŽ DVA DĚLAJÍ TOTÉŽ…. 

                  … NENÍ TO VŽDY TOTÉŽ 

 

   Děkujeme za pozvání, ale 

Memoriál Jendy Kordy byl 

vždy provázán s kapelou KTO 

Šmidliboys, kterou založil 

Jenda Korda. V rámci 

memoriálu byli odměňováni 

JUBILANTI, kteří v daném 

roce slavili kulatiny. Zároveň 

nebylo zapomenuto na 

Jaroušky a Jiříčky. Takže 

MEMORIÁL JENDY KORDY 

bude zvlášť pořádat kapela 

KTO Šmidliboys se vším, co 

k tomuto memoriálu patří. 

  Proběhne stejně jako 

minule v restauraci Na 

Hrádku.                     Gepard 

 

 

           ODKAZY K DANÝM TEXTŮM 
  INFO.CZ | Je to velká dezinformační kampaň a nepochopitelný útok na trampy, říká Rostislav 

„Wolf“ Procházka 

    INFO.CZ | „Novinář zvaný Kulbába svými stížnostmi paralyzuje ochranu přírody v CHKO 

Kokořínsko,“ říká hrdý elektrikář Jakub Sláma 

   INFO.CZ | Trampské ohně pískovcové skály nezničí, vysvětluje geolog 

   Zachraňme tramping! Vědci souhlasí - Seznam Médium 

   Ivan Brezina: V Roverkách a na Korkasu neprobíhá trampská válka, ale úklid nelegálního odpadu - 

Ekolist.cz 

Tomáš Zděblo: Čemu prospěje „Válka o Roverky“? - Ekolist.cz 

https://www.info.cz/video/trampske-valky/je-to-velka-dezinformacni-kampan-a-nepochopitelny-utok-na-trampy-rika-rostislav-wolf-prochazka
https://www.info.cz/video/trampske-valky/je-to-velka-dezinformacni-kampan-a-nepochopitelny-utok-na-trampy-rika-rostislav-wolf-prochazka
https://www.info.cz/video/trampske-valky/novinar-zvany-kulbaba-svymi-stiznostmi-paralyzuje-ochranu-prirody-v-chko-kokorinsko-rika-hrdy-elektrikar-jakub-slama
https://www.info.cz/video/trampske-valky/novinar-zvany-kulbaba-svymi-stiznostmi-paralyzuje-ochranu-prirody-v-chko-kokorinsko-rika-hrdy-elektrikar-jakub-slama
https://www.info.cz/video/trampske-valky/trampske-ohne-piskovcove-skaly-neznici-vysvetluje-geolog?fbclid=IwAR0gT-oDLfF-gozoSWzzpwY1wm8CH671d5gvHNb21u8afB6CKvTuXqBKLVM
https://medium.seznam.cz/clanek/jakub-kocurek-zachranme-tramping-vedci-souhlasi-45108?utm_campaign=&utm_medium=z-boxiku&utm_source=www.seznam.cz#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=blogy.sznhp.box&dop_vert_ab=&dop_vert_id=&source=hp&seq_no=3
https://ekolist.cz/cz/publicistika/nazory-a-komentare/ivan-brezina-v-roverkach-a-na-korkasu-neprobiha-trampska-valka-ale-uklid-nelegalniho-odpadu?utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-internetu#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.box
https://ekolist.cz/cz/publicistika/nazory-a-komentare/ivan-brezina-v-roverkach-a-na-korkasu-neprobiha-trampska-valka-ale-uklid-nelegalniho-odpadu?utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-internetu#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.box
https://ekolist.cz/cz/publicistika/nazory-a-komentare/tomas-zdeblo-cemu-prospeje-valka-o-roverky?fbclid=IwAR2g-Ddwds1z4pYYt_Fi-Wkzrujzr1F7-5VoqgxPWjhe8JLFscH3Ruk-zOg


Ivan Brezina: Overtrampismus: kritický pohled na masové zútulňování chráněné přírody - Ekolist.cz 

 

 

                   MASOPUSTNÍ PLAVBA 

 

   Neobvyklý pohled se naskytl chodcům 

v centru Budvar City – městem 

proplouvala nejrůznější plavidla 

s posádkami v nejrůznějších maskách. 

Vodáků nechyběla fantazie a tak to byl 

pohled vskutku malebný. O co že se 

jednalo? O nic menšího než Masopustní 

plavbu po Mlýnské stoce. Na 

dobrodružnou plavbu se vyráželo (jak 

jinak) než od Velkého jezu na Malši a i 

když se oficiálně končilo u Rabštejnské 

věže, našli se i odvážlivci, kteří to dotáhli 

až k Přednímu mlýnu. Na zhruba 

dvouhodinové trasu pochopitelně nemohl 

scházet „slavný“ zakrytý úsek pod 

Senovážným náměstím. Počasí nemohlo 

vyjít lépe a po přestávce od plavby vánoční 

se na vodu všichni těšili. A jaké že byla 

účast? Na sedm desítek vyznavačů 

mokrého živlu vedoucích vpřed 29 kanoí i 

někjaké ty paddleboardy a kajaky Taková 

malá nadcházející příprava na tu hlavní 

sezónu…. 

 

https://ekolist.cz/cz/publicistika/nazory-a-komentare/ivan-brezina-overtrampismus-kriticky-pohled-na-masove-zutulnovani-chranene-prirody?utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-internetu#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.box


 

     KAMARÁDSKÉ ZIMNÍ SETKÁNÍ 
 

    …uspořádala pro lidičky ve stopě 

znovuobnovená osada Třímetrové 

vodopády na svém kempu „Na jeskyni“ u 

Veliké řeky. Do svého plánu bohužel 

nezapojila ty nebeské instalatéry a ti se 

opravdu snažili to účastníkům 

znepříjemnit. Trampové jsou ovšem 

nepromokaví a pokud ne, tak mají na 

špatné počasí různé fintičky… ať už 

v podobě tekutých ohřívadel, pečených 

buřtíků, ale hlavně šířením dobré nálady 

kolem sebe. Sešlost byla z všech koutů, 

blízkých i vzdálených a tak bylo pořád o 

čem povídat. Hlavním tématem byla 

samozřejmě Náhoda, která je odtud 

nedaleko a kam se také ještě mnozí 

chystali. Zlatým hřebem pak byla ještě 

slezina v hospůdce v Jamném, kam dorazili 

ještě mnozí další a kde se hudlo až do rána. 

 



MARKO ČERMÁK 14.2. 2024  84 LET 

               BLAHOPŘEJEME! 

 

   Křičte si na mne, řežte si mne, mučte mne chlebovou polévkou – a přece 

jsem nejšťastnějším chlapcem! Vždyť jsem viděl Rychlé šípy…! 

        Marko Čermák - poslední romantik - iVysílání | Česká televize (ceskatelevize.cz) 

              13. komnata Marko Čermáka - 13. komnata | Česká televize (ceskatelevize.cz) 

 

 

    15. S T P   

https://www.ceskatelevize.cz/porady/14851137008-marko-cermak-posledni-romantik/
https://www.ceskatelevize.cz/porady/1186000189-13-komnata/211562210800009/


   Tradičně třetí únorový víkend, 

tentokrát 16. – 18. Února, se 

uskutečnil výroční oheň Svobodných 

trampů Plzeň u řeky Střely u Dolního 

Hradiště. V pátek nás přivítala velice 

vlídná hospoda, kde bylo výborné 

posezení (i potancování). V sobotu se na potlachovišti uskutečnila tradiční 

soutěž Krtek tj. rozkopávání krtinců a další soutěže, které se každý rok mění. 

Letos to bylo odpalování špačka, Kýbl (házení do cíle) a Parníky (pouštění 

papírových lodiček po řece). Za soumraku byl zapálen slavnostní oheň, který 

se neobešel bez oblíbené soutěže Kolík. 

Tak jsme si popovídal, zazpívali, 

zahráli, prostě byl to s kamarády 

pohodový víkend… 

++++++++++++++++++++++++++

++ 

 



             Foto a text Míša 

 

 

    NÁHODA NENÍ JEDINÁ  

 

 Údolí Chvojnice – rezervace (!) Údolí Chvojnice, kde mimo 

jiné vznikla celá řada krásných písniček jako třeba Sedm 

žlutých kamínků, už nikdy nebude takové, jaké bylo… 

   Totální devastace zdejšího neopakovatelného biotopu se 

vzácnými rostlinami, dokonce endemitem Jazýčkem 

jadranským jest dokonána. Brutální bezohledná těžba na 

vápencových svazích 

bez úklidu, bez ladu a 

skladu. Bezohledné 

zničení perspektivního 

podrostu. Kompletní 

devastace porostu čtyř 

významných 

zachovalých niv potoka Chvojnice, plných 

vzácných a chráněných rostlin, nemluvě o 

totálním zničení cest v údolí a turistických 

tras. Krvácí mi srdce a dlaně se mi zatínají 

v pěst. 

   Chápu, že těžba asi provedena být 

musela, ale proč proboha, proč takovýmto 

zavrženíhodným, lajdáckým, šíleným a 

brutálním způsobem? 

   No, drazí devastátoři, věřte, že to tak 

nenechám! Tak, jako jsme bojovali za 

zachování Údolí Oslavy, tak teď se budeme 

věnovat i záležitosti Údolí Chvojnice! 

Tomu, abyste tu hrůzu dali dokonale a rychle do pořádku! 

   A mimochodem… kamarádi, už nikdy nevznikne fotografie smrkového strážce údolí. 

Asi jim vadil při otáčení… sakra! 

                                                                     Vít Aldorf 

 

 

                          FIXÍNŮV MEMORIÁL 

 



    V hospůdce U Holubů v Lukách pod Medníkem proběhl 24.2. 2024 Fixínův 

čtvrtkařský memoriál. Organizovala to Olinka, šerifka Čtvrtkařů a sešlo se kolem 

stovky kamarádů. Stará parta Kaštan v čele s Maxem to tradičně pojala už s muzikou 

ve vlaku – kdo se vešel, mohli si zazpívat 

už tady – hrálo se už od Hlavního nádraží. 

Ty v horší kondici od cílové stanice 

obětavě vyvážel nahoru k Holubům Tomáš 

s dodávkou. Začalo se hrát poledne a 

s několika přestávkami to trvalo až do pěti. 

Z muzikantů kromě Kaštanů zahráli Tulák 

Čárlí s Valinou, Jarda Vetešník, Radka 

Nýdlová, Zuzana Maťáková, Sam 

Hamaka, Franta Hacker a nakonec se ke 

Kaštanům přidali všichni, kdo si vzali s sebou nástroj. A pak ve vlaku? Zase hraná až do 

návratu. Paráda! 

                                                                                 Text a foto Tomáš Souček 

 

 

 

 

 

 

 

     !!!!!!!!!!!!!!!!!  J 2 B 2  !!!!!!!!!!!!!!! 

 



   Pozor, pozor, všem milovníkům BG! Ve středu 24. dubna ve 20.00 vystoupí v Praze už 

v tradičním sále Dlabačov ( v hotelu Orea Pyramida) americké bluegrassové a country 

legendy. JOHN JORGENSON BLUEGRASS BAND -  J2B2. 

   John Jorgenson byl šest let členem kapely Eltona Johna,n  získal Grammy s Bradem 

Paisleym, s Earlem Scruggsem byl na Grammy 

nominován a mnoho let s ním vystupoval. 

   Herb Pedersen je autorem legendárního hitu 

Weit a Minute ( u nás populární jako Jen pár 

minut), byl členem kapel The Dillards, Old and In 

the Way, vystupoval s Earlem Scruggsem, Tony 

Ricem, Davidem Grismanem, Kris 

Kristoffersonem nebo Johnem Denverem. 

   Mark Fain byl 13 let baskytaristou Rickyho 

Skaggse v kapele Kentucky Thunder a nahrával 

s Alanem Jacksonem, Dolly Parton i Allison 

Krauss. 

   Patrick Sauber je multiinstrumentalista, kterýkoncertoval s Peterem Rowanem nebo 

Laurie Lewis. Ti všichni spojili své síly a vytvořili dokonalé spojení muzikantství, 

skladatelského umění, harmonických vokálů a zkušeného showmanství. Americká 

klasika v té nejlepší podobě a jedinečná příležitost vidět tyto legendy v Praze. 

                   John Jorgenson Bluegrass Band, Wait A Minute (youtube.com) 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=G-P83ygkUGY


 

 

                      

                                        

 

 

 

 

 

 

 

 

      

 

 
 

 

 

 

 

 

 



 


